

جرائم الأعراض عبر شبكة الانترنت وفقاً لنظام الجرائم المعلوماتية السعودي

أعداد الطالب

فواز بن محمد العتيبي

إشراف الدكتور

مصطفى محمد بيطار

المستخلص

تشكل جرائم الأعراض عبر شبكة الانترنت نمطاً من أنماط الجرائم المعلوماتية وتمثل تلك الجرائم الوجه القبيح والجانب السلبي للثورة التقنية في مجال الاتصالات ، وقد عالج المنظم السعودي تلك الجرائم من خلال إصدار نظام خاص لتلك الجرائم وهو نظام مكافحة الجرائم المعلوماتية الصادر بتاريخ 7 / 3 / 1428هـ حيث جرت نصوص هذا النظام ما يقع على أعراض الآخرين من اعتداءات من خلال إساءة استخدام تقنية شبكات الانترنت، وبالرغم من أهمية صدور ذلك النظام وأهمية المصالح التي يحميها إلا أن بعض نصوص ذلك النظام لازال يعترضها شيء من الغموض والقصور في بعض الجوانب ومما زاد في ذلك هو عدم صدور اللائحة التنفيذية والتي تعبر عن إرادة المنظم ، وقد تناولت هذه الدراسة جرائم الأعراض التي نص عليها المنظم السعودي من خلال شرح تحليلي لتلك الجرائم وبيان أركانها المادية والمعنوية وكذلك العقوبات التي فرضها المنظم على مرتكبي تلك الأفعال ، وكان ذلك من خلال ثلاثة فصول يسبقها مقدمة تناولت الإطار العام للدراسة وهي المدخل لها وتضمن الفصل الأول ماهية جرائم الأعراض ومن خلالها تم التعرف على المقصود بالعرض في الشريعة والقانون ومكانته ، ومفهوم جرائم الأعراض عبر شبكة الانترنت وخصائصها ، وفي الفصل الثاني تناولنا الحديث عن جرائم الأعراض عبر شبكة الانترنت والتي نص عليها المنظم السعودي وهي جريمة التجسس المعلوماتي وجرائم الدخول غير المشروع وجريمة المساس بالنظام العام والآداب العامة وحرمة الحياة الخاصة وجريمة التشهير بالآخرين وجريمة الاتجار بالجنس البشري وأخيراً جريمة إنشاء المواد والبيانات المتعلقة بالإباحية ، وفي الفصل الثالث خصص للقواعد العامة للمسؤولية عن جرائم الأعراض والذي تم فيه توضيح العقوبة المخصصة لتلك الجرائم وأحكام الاشتراك والشروع في تلك الجرائم وتم اختتمت الدراسة بخاتمة تضمنت أهم النتائج والتوصيات ومن أبرزها خطورة جرائم الأعراض وأهمية تشديد العقوبة عليها وعدم مساواتها بغيرها كذلك أهمية صدور لائحة تنفيذية تعبر عن إرادة المنظم.

Honor Crimes Via Internet in the Saudi Anti- Cyber Crimes Act

FWAZ M A ALATEEBE

Dr. Mostafa Mohammad Bitar

ABSTRACT:

honor crimes via internet is one form of cyber crimes and such crimes reflect the dark side of the IT and communication revolution. The Saudi legislator addresses such crimes by issuance of the Anti-Cyber Crime Act on 7/3 / 1428H, whereby the act clauses criminalize the abuse of internet. In spite of the existence of this act and the importance of the interests it safeguards, still some provisions in the act are vague and have shortcomings in some parts, and what makes things even worse is that the implementing regulations which express the intention of the legislator clearly, are still not yet issued. This study has tackled the honor which the Saudi legislator stipulates through the analytic description and statement of material and moral pillars as well as the imposed punishments on perpetrators of such offences. All that have been discussed in three chapters preceded by an introduction showing the general framework of the study. The first chapter includes the definition of honor crimes via internet and from that definition we introduced the definition of honor in Sharia rule and law, its status and concept of honor cyber crimes which are stipulated in the Saudi law, which involves cyber spying, unauthorized access, violation of public order and public ethics, privacy, defaming crime, human being trafficking and finally the crime of creating and constructing ethnography materials and data. The third chapter was devoted to general principles of responsibility for honor crimes whereby the stipulated punishment has been defined and the rules regarding contribution to committing such crimes are also stated. The study has been concluded by a conclusion comprises of the key results and recommendations, the most important of which is the seriousness of honor crimes and the necessity of imposing more stringent punishment different from other ones and the importance of issuance of the implementing regulations for the act to better describe the intention of the legislator of the Act.